

جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية

مذكرة

من قبل

السيدة نابابورن جايسوجا
الأمين العام لمجلس الشيوخ في تايلاند

بشأن

"دور مجلس الشيوخ في تايلاند في مكافحة تغير المناخ"

دورة المناامة
آذار/مارس 2023

دور مجلس الشيوخ في تايلاند في مكافحة تغير المناخ

يعد تغير المناخ، حالياً، واحداً من أخطر التهديدات التي تواجه العالم بأسره والذي أضحى جدول أعمال عالمي في العام 2015. لقد اعتمدت جميع الدول الأعضاء في الأمم المتحدة أهداف التنمية المستدامة كدعوة للعمل من أجل القضاء على الفقر وحماية البيئة وضمان عدم إغفال أحد في السعي لتحقيق السلام والازدهار بحلول العام 2030. ومن منطلق إدراكها للتهديدات الناجمة عن تغير المناخ فقد صاغت تايلاند أول خطة استراتيجية وطنية بشأن تغير المناخ للفترة 2008-2013 وعززتها مؤخراً بالخطة الرئيسية لتغير المناخ للفترة 2015-2050 من أجل توفير إطار وطني طويل الأجل للتصدي لتغير المناخ وتعزيز النمو المنخفض الكربون وفقاً لمبدأ التنمية المستدامة، وتوفير إطار سياساتي لتطوير الآليات والأدوات والهيئات الحكومية والمنظمات ذات الصلة مع توفير إطار لخطط العمل التفصيلية وتخصيص الموازنة اللازمة لتحقيق الحياد الكربوني بحلول العام 2050 وتحقيق صفر انبعاثات غاز الكربون بحلول العام 2065. هذه هي الأسباب التي دفعت جميع القطاعات التايلاندية للقيام بدور نشط في التصدي لتغير المناخ.

مجلس الشيوخ التايلاندي وقضايا تغير المناخ

يقر مجلس الشيوخ التايلاندي في هذا الصدد بأهمية اعتبار تغير المناخ كارثة عالمية ويثير هذه القضية دائماً على الصعيد الدولي أو على الصعيد الوطني. كما شرع رئيس مجلس الشيوخ التايلاندي بسياسة تنمية بيئية بشأن حماية البيئة وتحسين حالة تغير المناخ لدى مجلس الشيوخ وأمانته العامة من أجل التعاون والمضي قدماً في مجال التنمية البيئية ومنع التلوث والاستخدام الفعال لموارد الطاقة والاستخدام الصحيح للتكنولوجيا الرقمية، من أجل تعزيز أمانتها العامة كي تصبح "مكان عمل صديق للبيئة". بعد ذلك، وضع الأمين العام لمجلس الشيوخ هذه السياسة على رأس أولويات خطة العمل السنوية للعام 2021. وبعد اعتماد السياسة البيئية الجديدة، كانت الأمانة العامة تستعد للانتقال إلى مبنى البرلمان الجديد. لذلك، كان الوقت مناسباً لوضع الخطة التشغيلية الجديدة للاستدامة البيئية وتدابير الحفاظ على الطاقة والمياه. وبالتالي، تعتمد الأمانة العامة لمجلس الشيوخ "معيار المكتب الأخضر" من قسم تعزيز جودة البيئة وكلية دراسات البيئة والموارد في جامعة ماهيدول. تم وضع "معيار المكتب الأخضر" هذا لتقليل استهلاك الموارد وتقليل الهدر في سير العمل، وتحقيق وفورات وتقليل انبعاثات الكربون من عمليات المكتب في البيئة.



رحلتنا نحو إقامة مجلس شيوخ أخضر

من أجل تطبيق معيار المكتب الأخضر في أنحاء موقع العمل كافة، بدأنا بحملة ترويج للمكتب الأخضر لدى أعضاء مجلس الشيوخ ومسؤوليه والموظفين المعنيين للتعاون في مجال حماية البيئة وتفهمها بالإضافة إلى زيادة العمليات والأنشطة الصديقة للبيئة ليصبح منظمة مكاتب خضراء. علاوة على ذلك، يشجع الأمين العام لمجلس الشيوخ المكاتب الثمانية عشر كافة على تحقيق معيار المكتب الأخضر بالكامل.

وتتم حالياً دعوة موظفي الأمانة العامة لمجلس الشيوخ لتنفيذ معيار المكتب الأخضر على نحوٍ مثل تقليل استهلاك الطاقة والموارد في المكتب (الكهرباء والمياه والمحروقات والورق)، والالتزام بالقوانين واللوائح البيئية (تركيب مطافئ للحريق، تدريب وبروفات في حالات الطوارئ، الإخلاء أثناء الحرائق ومنطقة مخصصة للتدخين)، إنشاء إدارة صديقة للبيئة في المكتب (منطقة صحية لتناول الطعام، منطقة خضراء وإدارة لنظام النفايات)، تعزيز السلوك الاستهلاكي الصديق للبيئة لدى الموظفين، واستخدام المفاهيم الثلاثة (التخفيف/ إعادة الاستخدام/ إعادة التدوير). بالإضافة إلى تعزيز موقع العمل الأخضر، كما تعتمد الأمانة العامة لمجلس الشيوخ استخدام التكنولوجيا الرقمية على النحو التالي؛

- إعداد استراتيجية التحول الرقمي التي تعزز الأنشطة الصديقة للبيئة في جميع أنحاء المكتب
- اعتماد نهج رقمي للعمل البرلماني مثل تعزيز استخدام الوثائق الإلكترونية، وتوفير الأجهزة اللوحية لأعضاء مجلس الشيوخ، وابتكار تطبيقات جديدة لتقديم خدمات أكثر ملاءمة لأعضاء مجلس الشيوخ وللناس.

ويهدف الحصول على جائزة المكتب الأخضر، وضعت الأمانة العامة لمجلس الشيوخ خارطة طريق لمدة 3 سنوات تمتد من العام 2021 إلى العام 2023. في العام 2023، تقدمت الأمانة فعلياً بطلب للحصول على جائزة المكتب الأخضر من وزارة الموارد الطبيعية والبيئة في تايلاند ولم يتم الإعلان عن النتيجة بعد. ومع ذلك، نودّ من خلال تقديم هذه المذكرة أن نشارك قصتنا والدروس التي تعلمناها من رحلتنا إلى مجلس الشيوخ الأخضر على النحو التالي؛

ويتمثل أهم عامل في قصتنا بـ"القيادة". القيادة ليست فحسب من قبل رئيس أو الأمانة العامة لمجلس الشيوخ ولكن أيضاً من قبل الأشخاص المعنيين في المنظمة. يمكن لهؤلاء الأشخاص من خلال القيادة أن يشجعوا الآخرين على المشاركة في الأنشطة الصديقة للبيئة في موقع العمل وفي حياتهم اليومية أيضاً.



والعامل التالي هو مشاركة أعضاء مجلس الشيوخ والمسؤولين والموظفين والناس المعنيين. من أجل جعل جميع الأفراد من المشاركة في هذه الرحلة، تبدأ من إدراكهم لقضايا تغير المناخ ووعيهم لها. وبالتالي، فإن "الاتصال" مهم للغاية في هذه العملية خاصة لتتابع الهدف واتجاه خطة مجلس الشيوخ الأخضر.

وأخيراً، تعد الثقافة أو الطريقة التي يعيش بها الناس في موقع العمل أمراً بالغ الأهمية لتنفيذ رحلتنا الخضراء. لقد اكتشفنا أننا نحتاج إلى أكثر من نموذج واحد يحتذى به. بدءاً من التعاون من قبل أعضاء مجلس الشيوخ وكبار الموظفين بقيادة الأمين العام لمجلس الشيوخ، واعتماد المفاهيم الثلاثة (التخفيف/ إعادة الاستخدام/ إعادة التدوير) وأن يكونوا مثلاً لتشجيع الآخرين على قبول هذه الطريقة الجديدة للعيش في موقع العمل وفي الحياة اليومية.

وفي الختام، على الرغم من أن مجلس الشيوخ التايلاندي وأمانته العامة هما في رحلة نحو إقامة مجلس شيوخ أخضر بالكامل مع هدف طويل الأجل يتمثل في تحفيز جميع الأشخاص المعنيين من أجل استخدام الموارد بكفاءة والحفاظ على الطاقة وتقليل التلوث والهدر في سير عمل المكاتب وإعادة تدوير النفايات المتولدة، حيث ستؤدي هذه التغييرات السلوكية إلى استدامة بيئية. نحن نؤمن أنه من خلال التزامنا الراسخ وواجباتنا كمواطنين عالميين سنساعد في حماية البيئة وتعزيز كوكب الأرض المستدام قبل تسليمه للجيل القادم، وسوف نحقق بالتأكيد الهدف النهائي لبرلمان تايلاند الأخضر إلى جانب مجلس النواب في المستقبل القريب جداً.

وتفضلوا بقبول وافر الشكر.



UNION INTERPARLEMENTAIRE



INTER-PARLIAMENTARY UNION

Association of Secretaries General of Parliaments

NOTE

by

**Ms Napaporn JAISUJJA
Secretary General of the Thai Senate**

on

“The Role of the Thai Senate in Combatting Climate Change”

**Manama Session
March 2023**

The Role of the Thai Senate in Combatting Climate Change

Climate change is currently one of the most severe threats facing the whole world, and it has become a global agenda in 2015 all member states of the United Nations adopted Sustainable Development Goals (SDGs), as a call to action to eradicate poverty, safeguard the environment, to ensure that no one is left behind in the pursuit of peace and prosperity by 2030. Realizing the threats of climate change, Thailand formulated the first National Strategic Plan on Climate Change 2008-2013 and it recently reinforced with the Climate Change Master Plan 2015-2050 providing a long-term national framework for climate change and low carbon growth promotion according to sustainable development principle, a policy framework for the development of mechanisms and tools, government agencies and relevant organizations with a framework for detailed action plans and budget allocation to achieve carbon neutrality by 2050 and reduce greenhouse gas emissions to zero by 2065. These are reasons why all Thai sectors should play an active role in combatting climate change.

Thai Senate and Climate Change Issues

In this connection, the Thai Senate recognizes the significance of climate change as a global disaster and always raised up this issue either in the international level

or in the national level. The President of the Thai Senate also initiated the environmental development policy on protecting the environment and improving climate change situation for the Senate and the Secretariat of the Senate to collaborate and move forward to its environmental development, pollution prevention, efficient use of energy resources, and properly use of digital technology for enhancing its Secretariat to become “eco-friendly workplace”. Subsequently, the Secretary General of the Senate put this policy as one of the top priorities in annual action plan 2021. After the adoption of the new environmental policy, coincidentally, the Secretariat was preparing to move to the new parliament building. So, it was a perfect time for making the new operational plan for environmental sustainability, and energy and water conservation measures. Therefore, the Secretariat of the Senate adopts “**Green Office Standard**” from the Department of Environmental Quality Promotion and Faculty of Environment and Resources Studies of Mahidol University. This “Green Office Standard” was developed to lessen resource consumption and wastage in the work process, achieve savings and minimizing carbon emission from the office’s operations in the environment,

Our Journey to Green Senate

To apply the Green Office Standard throughout the workplace, we began with the Green Office promotion campaign for the Senators, its officials and related personnel to understand and collaborate in protecting environment as well as increase its

environmental friendly operations and activities to become a Green Office organization. Furthermore, the Secretary General of the Senate encourages all eighteen bureaus to fully achieve the Green Office Standard.

Currently, the Secretariat of the Senate staff are called for the implementation of Green Office Standard as following examples such as reducing the consumption of energy and resources in the office (electricity, water, oil and paper), abiding the environmental laws and regulations (fire extinguisher installation, emergency training and rehearsal, fire evacuation and smoking area), creating eco-friendly management in the office (the sanitary dining area, green area and waste system management), promoting eco-friendly consumption behavior of the staff and the use of 3 R concepts (Reduce/Reuse/Recycle). Moreover, to promote the Green workplace, the Secretariat of the Senate also embraces the use of the digital technology as follows;

- Developing a digital transformation strategy that promoting the eco-friendly activities throughout the office

- Adopting a digital approach for parliamentary work such as promoting the use of electronic documents, providing the tablet devices to the Senators, inventing the new applications for more convenient services to the Senators and people

With our goal to receive the Green Office Award, the Secretariat of the Senate set our 3 year roadmap from 2021-2023. In 2023, the Secretariat already applied for the

Green Office Award from the Ministry of Natural Resources and Environment of Thailand and the result is not yet announced. However, by providing this paper, we would love to share our story and the lessons we learnt from our journey to Green Senate as follows;

The most significant factor for our story is “leadership.” Leadership is not only from the President or the Secretariat of the Senate but also from assigned people in the organization. With the leadership, these people can encourage others to engage in the eco-friendly activities in the workplace and also in their daily life.

The next factor is the engagement of the Senators, officials, staff members and concerning people. To get all people to participate in this journey, it starts with their awareness of the climate change issues and their consciousness. Thus, the “communication” is very important in this process especially to cascade the goal and direction of the Green Senate Plan.

Lastly, the Culture, which is the way that people live in the workplace is crucial for the implementation of our Green Journey. We found out that to build the Green culture we need the role model not only one but many of them. Starting with the collaboration from the senators and senior staff members, led by the Secretary General of the Senate, they adopt the 3 R concepts and also lead by example in order to encourage others to accept this new way of living in the workplace and daily life.

In conclusion, although Thai Senate and its Secretariat is still in the journey to fully become the Green Senate with the long term goal to motivating all concerning personnel for resource efficiency, energy conservation, reduce pollution and wastage in the offices' work process and recycle the generated waste and these behavioral changes will lead to environmental sustainability. We do believe that with our strong commitment and our duties as global citizens to help protect environment and promote sustainable planet before handing it to the next generation and we will definitely achieve the ultimate goal of the Green parliament of Thailand, together with the House of Representatives in the very near future.

Thank you